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Tomasz Czarnecki, 3D: W Europie
�rodkowej wiedzie siê Autodeskowi re-
welacyjnie, jednak, je¿eli siê spojrzy na
globaln¹ sytuacjê na rynku, zesz³y rok
nie by³ dla firmy najlepszy. Czy jest to
powodem, dla którego AutoCAD 14 uka-
zuje siê w³a�nie teraz?

Rudolf Danzer, Autodesk: Nie. Mie-
li�my oczywi�cie problemy z wersj¹ 13:
by³y problemy z jako�ci¹, trochê b³êdów.
Z wydajno�ci¹ tak¿e nie by³o najlepiej.
Dlatego do wydania czternastki przebu-
dowali�my nasz zespó³. Dodatkowo poja-
wi³ siê problem z  cyklem ¿yciowym pro-
duktu. Na pocz¹tku planowali�my wypu-

�ciæ wersjê 14 w dwa lata po trzynastce, jednak ponie-
wa¿ musieli�my przygotowaæ wersje c1, c2 a¿ do c4,
termin siê przesun¹³.

3D: Jaki by³ zwyczajowy cykl wyda-
wania kolejnych wersji wcze�niej?

D: 18 do 24 miesiêcy.
3D: A tym razem trwa³o to a¿ 27

miesiêcy.
D: Autodesk wyra�nie podkre�la, ¿e

wersja 14 zostanie wys³ana dopiero wte-
dy, gdy bêdzie najwy¿szej jako�ci. Na-
szym celem jest wysy³ka produktu po-
zbawionego b³êdów. Jest to byæ mo¿e za-
³o¿enie czysto teoretyczne, nie do osi¹-
gniêcia w praktyce, jednak¿e sprzeda¿
zaczniemy dopiero, gdy produkt osi¹gnie
bardzo wysok¹ jako�æ.

3D: Nie bêdzie to wiêc powtórka feralnej trzynastki.
Kr¹¿y dowcip, wed³ug którego z³ym posuniêciem by³a
zmiana strategii numerowania kolejnych wersji przez

Autodesk po wersji 2.50 na wersjê 9. Cho-
cia¿ Autodesk twierdzi³, ¿e mia³o to zwi¹-
zek z faktem, i¿ by³a to 9 powa¿na prze-
róbka programu, jednak za bardzo przy-
bli¿y³o to firmê do trzynastki.

D: Tak, jednak nie s¹dzê, ¿e nazwa-
nie trzynastki wersj¹ czternast¹ cokol-
wiek by zmieni³o. Ale teraz, dziêki temu,
¿e dostrzegli�my problemy, mo¿emy do-
starczyæ naszym klientom o wiele lep-
szy produkt.

3D: Jak Autodesk planuje podej�æ do
3D? AutoCAD jest w istocie dwuwymia-
rowym programem kre�larskim i  mimo ¿e

ma mo¿liwo�æ pracy w 3D, nie by³ do takiej pracy pro-
jektowany. Jednocze�nie wielu obserwatorów rynku
uwa¿a, ¿e to w³a�nie w 3D le¿y przysz³o�æ. Czy istniej¹
plany, ¿eby ponownie przerobiæ AutoCAD tak, by lepiej
nadawa³ siê do pracy w 3D, lub tak, by sta³ siê trójwy-
miarowym w swej istocie?

D: Wersj¹ 14 odpowiadamy na faktyczne potrzeby

naszych klientów. Mamy 1,6 mln u¿ytkowników Auto-
CAD-a na �wiecie, od paru lat na ca³ym �wiecie prze-
prowadzamy badania rynku, tak  wiêc dok³adnie wiemy
czego oczekuj¹ nasi klienci  i czego potrzebuj¹. W
wersji 14 skupili�my siê na jako�ci, prêdko�ci i tak
dalej. To w³a�nie nasi klienci stwierdzili, ¿e tym, czego
potrzebuj¹ najbardziej, jest prêdko�æ i jeszcze raz prêd-
ko�æ. Z wersj¹ 14 dajemy im to, czego potrzebuj¹ teraz.
Oczywi�cie zdajemy sobie sprawê, ¿e w przysz³o�ci ry-
nek kre�larski bêdzie siê zmniejsza³. W przysz³o�ci
firmy bêd¹ d¹¿y³y do wiêkszej wydajno�ci w fazie in¿y-
nierskiej, a nie tylko w produkcji dwuwymiarowych
rysunków � to jest oczywiste. Autodesk podejmuje ten
temat w grupach projektowych. Jest zbyt wcze�nie, by
mówiæ o planach nowych produktów przeznaczonych
dla 3D, ale mo¿esz siê spodziewaæ zmian szczególnie
na rynku mechanicznego CAD/CAM.

3D: Autodesk Mechanical Desktop ju¿ co nieco roz-
wi¹zuje ten problem.

D: Tak jest. W tym roku wypu�cimy równie¿ Auto-
desk Mechanical Desktop 2, nastêpn¹ wersjê progra-
mu opart¹ na r14. W tej chwili przepisujemy kod tak,
aby rozbudowaæ go o nowe funkcje 3D. Staramy siê rów-
nie¿ stworzyæ trójwymiarow¹ definicjê IPK. S¹dzê, ¿e
AMD-2 pojawi siê w drugiej po³owie roku.

3D: �wietnie. Przejd�my do nastêpnego wa¿nego te-
matu. Niedawne nabycie Softdesku dla wielu oznacza, ¿e
Autodesk stawia siê w pozycji bezpo�redniej konkurencji
ze swoimi niezale¿nymi producentami. W szczególno�ci
firmy zajmuj¹ce siê przygotowaniem produktów na rynek
AEC (bowiem po³¹czyli�cie siê z najwiêkszym producen-
tem produktów na ten rynek) zadaj¹ sobie pytanie � czy
teraz bêdziemy konkurowaæ z Autodeskiem?

D: W ¿adnym wypadku. Autodesk potrzebowa³ zdo-
bycia technologii, a Softdesk pod wzglêdem technologii
jest z pewno�ci¹ najbardziej zaawansowan¹ firm¹ na ryn-
ku AEC . Pokazali to w dziedzinie technologii obiekto-
wej w rozwi¹zaniach AEC-X. Autodesk potrzebowa³ tech-
nologii, jak równie¿ umiejêtno�ci programowania i pro-
jektowania, które ta firma posiada.

3D: Czyli w tej chwili oficjalna wersja brzmi: wcale
z nami nie wspó³zawodniczycie, za to my bêdziemy przy-
gotowywaæ dla was wiêcej obiektowo zorientowanych
technologii.

D: Oczywi�cie. Zespó³ AEC nawet nie mie�ci siê
w g³ównej centrali Autodesku, lecz w Henniker  w New
Hampshire. Celem jest przygotowanie dla rynku AEC
lepszej technologii obiektowej. A póki co, produkty So-
ftdesku bêd¹ nadal oferowane tymi samymi kana³ami.
Na przyk³ad autoryzowany dystrybutor Softdesku w
Polsce w dalszym ci¹gu bêdzie zajmowa³ siê przystoso-
wywaniem rozwi¹zañ do lokalnego rynku i nadal bê-
dzie dostarcza³ produkty Softdesku swoim klientom.

3D: Tak wiêc takie produkty jak AutoArchitekt bêd¹
nadal promowane przez Softdesk?

D: Tak, bêd¹ promowane i sprzedawane przez Soft-
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desk. Co wiêcej � nawet nie bêd¹ wykazywane jako do-
chód Autodesku. Tak ¿e dla nas bêd¹ wygl¹daæ jak ka¿-
dy inny produkt na rynku.

3D: Tak czy siak, dla wielu bêdzie to wygl¹da³o jak
konflikt interesów.

D: Tak, mo¿e to tak wygl¹daæ. Lecz my�lê, ¿e jest to
naturalne przy takich po³¹czeniach.

3D: W moich rozmowach z producentami w Polsce
równie¿ mo¿na odczuæ niepewno�æ co do przysz³o�ci.

D: W pe³ni rozumiem niektóre z tych obaw, lecz
my�lê, ¿e przeprowadzimy to po³¹czenie profesjonal-
nie. A w pañstwach, w których nie mamy silnych aplika-
cji na rynku AEC, bêdziemy mogli oczywi�cie pomóc w
dotarciu produktów Softdesku na rynek.

3D: Tak, my�lê, ¿e trochê wyja�nili�my ten temat. Zna-
my te¿ globaln¹ sytuacjê � AutoCAD 14 ju¿ w zasadzie
jest, Autodesk Mechanical Desktop 2 nadchodzi. Poro-
zmawiajmy o rynku produktów GIS. Jeden ju¿ siê pojawi³
� to AutoCAD Map, a wiem, ¿e Autodesk pracuje nad co
najmniej kolejnymi dwoma: maj¹ to byæ Autodesk World i
Autodesk Map Guide. Kiedy mo¿emy ich oczekiwaæ?

D: Jeste�my bardzo blisko zakoñczenia polskiej
wersji AutoCAD Map 1 � powinna ukazaæ siê pod ko-
niec kwietnia. Zlokalizowana wersja AutoCAD Map 2
pojawi siê wkrótce potem � powinna byæ gotowa w po³o-
wie lipca. Oczywi�cie zadbamy o to, ¿eby klienci,
którzy kupuj¹ wersjê 1, otrzymali darmowy upgrade do
2 � musimy zadbaæ o to, aby mieli �wiadomo�æ, ¿e to jest
najlepszy produkt. Angielska wersja Autodesk World,
naszego produktu GIS, bêdzie gotowa pod koniec maja i
wtedy te¿ rozpoczniemy sprzeda¿ tego programu tutaj.

3D: AutoCAD Map jest oparty na AutoCAD-zie, a Au-
todesk World nie...

D: Autodesk World to ca³kowicie nowy produkt, nowa
technologia. Jest to tak¿e, podobnie jak Softdesk, tech-
nologia zakupiona przez Autodesk, tym razem od po³u-
dniowo-afrykañskiej firmy.

3D: Bêdziecie oferowaæ dwa produkty przeznaczone
na ten sam rynek. Jaka jest podstawowa ró¿nica pomiê-
dzy AutoCAD Map i Autodesk World?

D: AutoCAD Map jest oparty na programie CAD-
owskim, a CAD stanowi jedynie drobn¹ czê�æ systemów
informacji geograficznej. Z drugiej strony Autodesk
World jest pe³nym systemem GIS: ma wbudowany sy-
stem baz danych, mo¿e czytaæ i zapisywaæ dowolne dane,
posiada bardzo dobre narzêdzia obróbki obrazu oraz
analizy. I nie jest obci¹¿ony procesorem CAD.

3D: Na ile Autodesk World bêdzie siê komunikowaæ z
AutoCAD-em?

D: Praktycznie idealnie.
3D: Czy to znaczy, ¿e je¿eli kto� kupi dzisiaj Auto-

CAD Map, to nie bêdzie mia³ ¿adnych problemów z
przenoszeniem danych do Autodesk World?

D: Wiesz, jest jedna ciekawa rzecz: Autodesk World
potrafi otworzyæ rysunek AutoCAD-a szybciej ni¿ sam
AutoCAD. Mamy tam �wietny zespó³ programistów.

3D: Szybciej ni¿ AutoCAD r13?
D: Nie jestem pewien, ale zdaje mi siê, ¿e porówny-

wali�my go z r13.
3D: Tak, przy czym chyba nie by³o nic wolniejszego

od r13, je¿eli chodzi o otwieranie plików.
D: Autodesk Map Guide natomiast jest produktem

opartym na Internecie, z Web Guide mo¿esz tworzyæ stro-
ny www, które posiadaj¹ informacjê GIS, dane GIS. Od-
powiada potrzebom wielu firm, które chc¹ stworzyæ w³a-
sne intranety.

3D: Mo¿na zauwa¿yæ wyra�ne ukierunkowanie siê wa-
szej firmy na Internet: niedawno ukaza³ siê Internet Publi-
shing Kit dla r13 wraz z plug-in�em Whip! dla przegl¹darek,
mo¿liwo�ci internetowe s¹ wbudowane w AutoCAD r14, a
teraz wypuszczacie oparty na sieci Autodesk Map Guide.

D: Jest to zwi¹zane z nasz¹ strategi¹ tworzenia opro-
gramowania gotowego dla sieci. Wierzymy, ¿e przysz³o�æ
le¿y w zespo³ach wspó³pracuj¹cych poprzez Internet: to
wszystko dotyczy wymiany informacji, dzielenia siê in-
formacj¹.

3D: Czy Autodesk Map Guide jest kompatybilny ze
standardem DWF i technologi¹ Whip! ?

D: Nie, to jest ca³kowicie nowy produkt. Ale mo¿e
on w pe³ni wykorzystywaæ produkty Autodesku zwi¹za-
ne z danymi i, przede wszystkim, z danymi GIS. A co
wa¿niejsze jest to produkt oparty na technologiach
wektorowych, a nie rastrowych, które z regu³y s¹ znacz-
nie wolniejsze.

3D: Ale DWF jest równie¿ oparty na wektorach?
D: Tak, jednak¿e DWF jest formatem specjalnie

przygotowanym dla AutoCAD-a, pozwalaj¹cym na szybki
dostêp do danych poprzez Internet.  Jest jeszcze jedna
interesuj¹ca rzecz, która wi¹¿e siê z tym, o czym roz-
mawiali�my wcze�niej: Map Guide to tak¿e zakupiona
technologia � tym razem od firmy kanadyjskiej.

3D: Tak siê teraz robi interesy. Pomówmy teraz o spe-
cyfice Europy �rodkowo-wschodniej.  Na �wiecie wszy-
scy oczekuj¹ w napiêciu czternastki, tutaj idzie wam wy-
j¹tkowo dobrze. Jak Pan my�li, z czego wynika taki w³a-
�nie stan? Czy ma Pan w³asn¹ opiniê dotycz¹c¹ przy-
czyn tej eksplozji rynku?

D: Przede wszystkim rynek tutaj nie jest jeszcze
dobrze spenetrowany.  Wci¹¿ coraz wiêcej klientów jest
gotowych zainwestowaæ w systemy CAD lub podobne:
chc¹ oni osi¹gn¹æ wy¿sz¹ produktywno�æ i wy¿sze do-
chody. Równie¿ obroty firm rosn¹. Kolejnym istotnym
czynnikiem jest to, ¿e uzyskujemy coraz lepsze wyni-
ki w walce z rynkiem nielegalnego oprogramowania �
nadal jednym z najpowa¿niejszych problemów w tych
krajach jest powszechno�æ piractwa. Ale jest z tym co-
raz lepiej. W dodatku, istotny wplyw na nasze wyniki
ma tak¿e szybki rozwój polskiej gospodarki.

3D: Kolejne pytanie równie¿ dotyczy tej czê�ci ryn-
ku, która przynale¿y Autodeskowi. Wydaje mi siê, a Pañ-
ska firma najprawdopodobniej posiada takie dane sta-
tystyczne, ¿e liczba osób, które przechodz¹ z jednego
programu CAD na inny (powiedzmy z AutoCAD-a na
Microstation) jest minimalna, tak ¿e najwa¿niejszy mo-
ment w zdobywaniu nowych klientów to chwila, w któ-
rej decyduj¹ siê oni na konkretny program. Inne firmy
maj¹ bardzo agresywne kampanie nakierowane na przy-
k³ad na studentów. Czy planujecie co� takiego w Pol-
sce?

D: Studenckie wydania by³y bardzo  popularne
w Niemczech i Stanach Zjednoczonych. Jednak w Polsce
i pozosta³ych krajach wschodniej Europy powa¿nym pro-
blem jest piractwo komputerowe. Nawet w Niemczech spo-
tykali�my siê z bardzo czêstym kanibalizowaniem opro-
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gramowania � przez co rozumiem wykorzystywanie stu-
denckiej edycji do ukrycia nielegalnego oprogramowa-
nia. W zesz³ym roku sprzedali�my tam 45 000 wersji
studenckich, ale generalnie Niemcy nie osi¹gnê³y plano-
wanego poziomu sprzeda¿y. Podejrzewamy, ¿e jednym z
powodów by³a sprzeda¿ wersji studenckich. W Polsce
mamy bardzo udany program edukacyjny. Jako firma wio-
d¹ca w projektowaniu uwa¿amy, ¿e naszym zadaniem jest
udostêpnianie najlepszego oprogramowania szko³om i uni-
wersytetom na bardzo atrakcyjnych warunkach. Dzisiaj
coraz wiêcej in¿ynierów i projektantów kszta³ci siê na
naszych produktach. To pomaga firmom, poniewa¿ nie
musza one wydawaæ a¿ tyle pieniêdzy na trening i szkole-
nia swoich in¿ynierów.

3D: Badacie wiêc lokalne rynki i dla ka¿dego z nich
przygotowujecie strategiê lokaln¹ osobno?

D: Tak, zawsze przygl¹damy siê warunkom miejsco-
wych rynków i do nich dostosowujemy nasz¹ firmow¹
strategiê. W Polsce przeprowadzamy bardzo udany pro-
gram edukacyjny z Autoryzowanymi Centrami Szkole-
niowymi w sferze komercyjnej z jednej strony, a z dru-
giej zapewniaj¹c dostêp do oprogramowania uniwersy-
tetom i szko³om.

Pyta³e� siê równie¿ o sprawê przechodzenia z jed-
nego produktu na inny, konkurencyjny. Moim zdaniem,
koncentrowanie siê na konkurencji by³oby w przypad-
ku Autodesku b³êdem z dwóch powodów. Po pierwsze,
naszymi klientami s¹ ludzie, którzy chc¹ inwestowaæ
teraz i w przysz³o�ci. Tote¿ przede wszystkim musimy
odpowiadaæ ich potrzebom, oni s¹ naszym celem i im
musimy pomagaæ. Drugi powód � klientowi jest bardzo
trudno przej�æ z jednego produktu na inny � w prakty-
ce oznacza to zmianê sprzêtu, szkolenia u¿ytkowni-
ków oraz problemy z transferem danych.

3D: Tak, dlatego pyta³em o strategiê ³apania poten-
cjalnych klientów w momencie, gdy musz¹ zdecydowaæ,
którego z produktów bêd¹ u¿ywaæ przez �resztê swoich
profesjonalnych karier�. Problemy przenoszenia siê na

inny program znam z pierwszej rêki. Od dawna u¿ywam
AutoCAD-a, ale gdy zobaczy³em studenck¹ wersjê Mi-
crostation 5 postanowi³em skorzystaæ z faktu, ¿e wci¹¿
jeszcze by³em studentem. Ale, gdy z jednej strony mia³em
do przeczytania trzy tomy dokumentacji, a z drugiej stro-
ny goni³y mnie terminy projektów... projekty musia³y wy-
graæ. Program wygl¹da³ �wietnie, robi³ ca³kiem niez³e ren-
deringi importowanych z AutoCAD-a modeli, ale projek-
ty zawsze musia³y byæ gotowe na konkretny termin, a
wiêc robi³em je nadal w AutoCAD-zie i tak ju¿ zosta³o.

Zakoñczmy nasz¹ rozmowê odmiennym pytaniem.
Proszê mi powiedzieæ, co Pan s¹dzi o Polsce ogólnie,
niekoniecznie z punktu widzenia Autodesku. Co spra-
wia Panu najwiêksz¹ przyjemno�æ w pracy tutaj?

D: Najbardziej lubiê tutaj ludzi, a w szczególno�ci
partnerów, z którymi pracujê. Spotkania z nimi s¹ dla
mnie zawsze przyjemno�ci¹. Zdaj¹ siê byæ bardzo opty-
mistyczni, je¿eli chodzi o przysz³o�æ, równie¿
o przysz³o�æ rynku. Nigdy nie narzekaj¹, rzadko s³y-
szê ludzi mówi¹cych o problemach. Ludzie tutaj bardzo
mnie ekscytuj¹. Co jeszcze tutaj widzê? Polska to
ogromny kraj, który ju¿ wkrótce bêdzie siê gwa³tow-
nie rozwija³. Potrzebuje rozwoju, to znaczy ju¿ jest
ca³kiem nie�le, je¿eli chodzi o poziom rozwoju, ale po-
trzebuje infrastruktury. We�my dla przyk³adu drogi �
przejazd z Krakowa do Mielca zaj¹³ mi cztery godziny,
a w koñcu to niewiele ponad 150 km. Rozwój infra-
struktury pozwoli podnie�æ standard ¿ycia wszystkich
ludzi. ¯ycie w Polsce musi byæ bardzo podniecaj¹ce
i macie przed sob¹ bardzo intersuj¹c¹ przysz³o�æ. Podo-
ba mi siê tutaj.

3D: Dziêkujê.

Nasza rozmowa odby³a siê w trakcie spotkania cz³on-
ków Ogólnopolskiego Stowarzyszenia U¿ytkowników
AutoCAD-a, 17 kwietnia 1997 w Mielcu.


